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»Umetnost je velika luč«

Tončka
Melik
-režiserka

Knmka društva KUD Barje
Naše društvo smo ustanovili že pred 30 leti. Čez naš
oder je šlo v tem času že več kot 250 Ijudi. Za našo
samoupravno družbo je zelo pomembno, da Ijudje
nimajo zadrgnjenih grl, da se znajo izrazit. Menim, da
bo vsak, ki je vsaj enkrat premagal tremo na odru,
korajžno spregovoril tudi na sestankih. V našem
društvu aktivno delajo tri generacije. Inienirji in
nekvatificirani delavci, dijaki in upokojenci. Razlike
sploh mso opazne. Vsi smo mladi in nerodni, vsak
naredi tisto, kar zmore. Posebej zanimivo je, da
delajo po vrsti tudi funkcionarji, sekretarji in predse-
dniki dnižbenopolitičnih organizacij tako ZK, SZDL,
ZSMS in KS. Nikomur ni nerodno ali »izpod časti«,
da se pokaže kot pevec ali igralec na odni. . . Krajev-
na skupnost skrbi za nas prav očetovsko: itnamo Iuč
in kurjavo... probleme rešujemo skupaj, demokra-
tično, neboleče. ' - - ~ •

Kako ste vi osebno začeli z gledališkim delom?Vse
življenje, že od otroških let sem igrala na amaterskih
odrih. Nekaj imam najbrž v krvi. Moja mama je bila
prej na odru kot na svetu.

V vašem društvu je edinstven pojav, Z roko v rold
sodelujejo vse generacije. Kako ste to doseg!i?Jaz
sem po duhu mlada, po letih pa stara in zato najbrž
odgovarjam vsem. Dobri mladi in dobri stari gredo
povsod sk.upaj. V našem društvu zelo spoštujemo
mlade. Damo jim možnost, da se izkažejo, da so
lahko ponosni na svoje delo. Sicer pa predvsem zgledi
vlečejo. Mladina se vzoruje pri starejših. Ko naši
mladinci vidijo partijskega sekretarja, kako se uči
svoj tekst, kako spoštuje oder in kako prizadevno
nastopa predsednik SZDL - je to zanje spodbuda.

Vaše ambicije in načrti?Pri vsaki predstavi sodelu-
je pri nas od 20-40 Ijudi! Nadaljevati z delom, izbolj-
šati kvaliteto. To so pa hude reči! Jaz jim včasih'
pravim: umetnost je velika luč in to nam mora poma-
gati, k temu moramo stremeti: tako kot molijo v
katedrali ali v vaški kapelici istega boga, tako smo
tudi mi amaterji enako vredni, čeprav smo majhni in
nimamo denarja. Luč v srcu je treba imeti. Tako jim
povem in tako bomo za naprej delali - stremeli bomo
h kvaliteti. In potem, poglejte tole. Tile časi, ki so
zdaj, to je vendar renesansa za kultumo delo. Če bo
manj denarja, bodo ljudje ostajali doma, ne bodo
dirjali z avtomobili po vsem svetu, prihaja renesansa
tudi za amatersko delo.

Kakšna naj bi bila vloga kulturnih organizacij, da
bi bilo delo amaterskih dru/in boljše?Naj bi vsi delaJi
tako kot vi, poiskali neposredni stik z Ijudmi. Vi
pridete k nam, nam poveste, nam telefonirati. To
potrebujemo. Pa ne takega človeka, ki sena piedestal

postavlja, pa gleda dol nekako z ironijo. Ljudje to
občutijo in ne pridejo več zraven. Ko bi se Ijudje
zavedali, s kakšnini pogumom, srcem in veseljem
delajo amaterji!

Ali se tudi vam zdi današnja mladjna proMematič-
na?Včasih je bilo v šoli več vzgoje, pa manj učenja,
danes je več učenja, pa manj vzgoje. Likovna vzgoja
)e naredila napredek, govorjenje, pisanje, recitiranje
- to so pa hudi problemi. V društvu porabim veliko
časa, da skušam naučiti mlade ljudi, kar bi morali
prinesti iz šole. Jaz pa sem se srečala z gledališčem v
šoli. Imela sem osnovnošolskega učitelja, ki nas je
naučil imeti rad te stvari. Mlademu človeku morajo
biti stvari predstavljene zanimivo, čeprav šokantno.
Da ga potegne za seboj. Saj je ta naša mladina uboga,
poglejte, oni sploh ne znajo ceniti svobode, želijo si
groze in strahu, radi govorijo o smrti. V človekovi
podzavesti so čudne reči. Mi smo vse to izživeli, do
smrti imamo dovolj strahu in groze.

Povejte nam vašo novoletno željo.Ti težji časi, ki
jih doživljamo, naj odvrnejo naše poglede od pred-
metov k ljudem okrog nas, da nihče ne bi bil sam. (Pa
še to zapišite, prosim, da smo dobitniki srebrnega in
bronastega priznanja OF.)

Janež
Gruden
- predsednik

»V Ietu pred Levstikovo proslavo sem dobil
naiogo družbenopolitičnih organizacij, da prevza-
mem funkcijo predsednika KUD Velike Lašče.

Ljudje so bili za to. Sprejel sem, sam sem imel
nekaj.afinitet do tega dela. Prej sem delal drugje,
tudi v komunali.«

Tisti krivi preroki, ki bi črnogledili, da bo po
blišču bengaličnega ognja Levstikovih prireditev
in proslav nastopila v Velikih Laščah spet črna
kulturna tema, naj ne gredo le rakom živžgat,
ampak naj si preberejo poročilo predsednika o
prireditvah: »Lahko rečemo, da je bila v kultur-
nem domu prireditev na vsakih 14 dni. Gostovala
sta Šugman, Rifle, sijajno je uspel večer opernih
arij, poslušali smo koncert Ljubljanskega okteta,
gostovalo je Lutkovno gledališče, za mlade smo
povabili Andreja Šifrerja, gostovali so pevski zbo-
ri iz Turnišča, Ribnice in Kočevja, na predvečer
Tabora so domačini gostoljubno sprejeli pod svo-
je štrehe gostujoče pevce, ZKO je priredila Revi-
jo odraslih pevskih zborov in Srečanje mladih
plesnih skupin. Na literarnih večerih so se pred-
stavili Jože Javoršek in Jože Snoj pa Dane Zajc,
Niko Grafenauer in Matjaž Kocbek. Profesor Bu-
tina je predaval o slikarstvu, domačini smo pri-
pfavili krstno izvedbo komedije Jožeta Javorška
»Neznanec« s štirimi ponovitvami. Tudi domači
pevski zbor je zelo aktiven in nastopa ob vseh
veselih in žalostnih dogodkih. Pevski zbor so usta-
novile tudi upokojenke, filme vrtijo dva do tri
krat tedensko. Ob dnevu republike so imeli mladi
akademijo, zelo uspešno deluje knjižnica, ima že
sto članov «

Seveda nas je zelo zanimalo, kako so to dosegli.
Posebej še polno dvorano? »Imamo stalnega
akviziterja, ki prodaja vstopnice v predprodaji. Pa
še to. V društvu mora vladati duh demokratizma.
Stvari hitro zamrejo, če so samo togo organizacij-
sko pripravljone. Iz malega veselja raste veliko.
Kakor hitro ljudi kanaliziraš v neke ozke okvire,
bodo prej ali slej iz tega izstopili. Kdor čuti, da
lahko dela tisto, kar bi rad, pri tem je stvar lažja.
Važno je spodbujanje, vsebinsko povezovanje,



četudi stvari kdaj niso takšne, kot naj bi bile po
nekih objektivnih kriterijih. Lepo je delati z Ijud-
mi, ki ne odrečejo, kadar jih kaj prosiš.

Želje za leto 1983?ŽeIimo si, da bi se breme
vzdrževanja doma, ki Ieži zdaj samo na kulturnem
društvu, porazdelilo med vse uporabnike, KS,
društva in OZD.

Jašari Bald
- zborovodja
in skladatelj

Želje in načrti? Skrbno izbira besede, pa ne za
to, ker bi mu izvrstnajjubljanščina delala težave,
ampak ker se hoče res natančno izraziti, da ne bi
delal komu silo, da ne bi koga prizadel. Govori s
tihim, zadrževanim glasom, za katerim čutiš moč
človeka, ki ve, kaj hoče. Razgrinja načrte skupine
najmtajše generacije skladateljev,. ki se zdmžuje-
jo v skladateljskem krožku, kjer analizirajo parti-
ture: stil, obliko, orkestracijo. A!i posluša gospa
glasbena zgodovina, ali že registrira, da se riše na
njenem obzorju nekaj sovjetskega? Ali so imena
Uroša Rojka, Igorja Majcna, Alda Kumarja in
Jašarija Bakija le nenavaden obet prijateljstva in
skupnega iskanja ali napoved NOVEGA?

Kaj jih združuje?Kako težko je približati laiku
proces umetniškega ustvarjanja, posebej še glas-
benega. In v informacijo nobenih analogij. »O
mojstrih mlad ustvarjalec ne more soditi«. Le
izmamim ime Bartoka, le zapišem stavek, ki se
glasi: »Skladatelj brez izvajalca je kot slikar brez
gledalca in pisec brez bralca, zato si naša skupina
skladateljev prizadeva, da bi dobila pri svojih
načrtih družbeno verifikacijo in podporo, ki bo
omogočila ustrezno predslavitev«. Potem stavek
obračava in ga dopolniva s »predstavitev nas skla-
dateljev in izvajalcev«. JašariBaki je potrpežljiv
m skuša biti za vsako ceno natančen pri formula-
cijah. In skromen. Komaj izvlečem iz njega, da so
že igrali njegove skladbe. In potem zapišem na-
slov partiture, ki jo je izvajala RTV: »Passaca-
glia« in nekako izvem, da se njegov osebni glasbe-
ni izraz napaja s folklornimi elementi, da ga opre-
deljuje liričnost, ki prehaja v zadrževano čustvo z
viškom v dramatični silovitosti in obvladanem
lirizmu, pomiritvi, upanju. Kontrapunkt najinega
pogovora naju vrača k skladateljskemu krožku,
tako različnem v glasbenern. smislu, tako soro-
dnem v želji pp skupnem nastopu in v odnosu do
tehnične brezhibnosti, prisotnosti, iskrenosti.

Kaj lahko pomeni ustvarjalcu Ijubiteljstvo?
Njemu to pomeni veliko. Pomeni metodološko

izkušnjo v načinu dela z ljudmi, poznavanje zbo-
rovske literature, rast zborovskih ambicij, pomeni
sprejem Srebrne plakete v Mariboru, željo po še
zahtevnejšem zboru.

Kaj želi svojemu zboru iz Podped v letu 1983?
Želi jim, da bi se z vedno večjim veseljem udele-
ževali vaj v toplem gostoljubju nove šole. Ostal
jim bo zvest, kljnb svojim velikim načrtom in
diplomi.

JASNA ŠKRINJAR


